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پس از دیدار با پاپ، اعلام شد
 اسکورسیزی فیلم دیگری
 درباره مسیح می سازد

همدلی| مارتین اسکورســیزی پــس از ملاقات با 
پاپ اعلام کرد فیلم دیگری درباره عیســی مسیح 
می سازد. به نقل از گاردین، اسکورسیزی که یکی از 
اصلی ترین کارگردان های کاتولیک سینما است، با 
فیلم »آخرین وسوسه مسیح« در سال ۱۹۸۸ خشم 

کاتولیک های جهان را برانگیخت.
حالا گزارش ها حاکی از آن اســت که اسکورسیزی 
ممکن است پس از حماسه جنایی تحسین شده اش 
درباره کشتار سرخپوستان آمریکا در دهه ۱۹۲۰ به 

سراغ فیلم دیگری درباره عیسی مسیح برود.
اسکورســیزی که تازه با استقبال پرشور از »قاتلان 
ماه کامل« در جشنواره فیلم کن روبه رو شد، اکنون 
در ایتالیا است تا در رویدادهای مذهبی و سینمایی 
حضور پیدا کند.این کارگردان ۸۰ ســاله شنبه در 
کنفرانسی در واتیکان گفت: من به درخواست پاپ 
از هنرمندان به تنها روشی که می دانم پاسخ داده ام؛ 
با نوشــتن فیلم نامه ای برای فیلمی درباره عیسی 

مسیح.او افزود: در شرف ساختن فیلم آن هستم.
نمایندگان اسکورسیزی به گاردین گفتند اطلاعات 
بیشــتری درباره این پروژه ندارند و همه چیز همان 
اســت که کارگردان قبلًا گفته است. این در حالی 
است که نمایندگان مل گیبســون به تازگی اخبار 
مبنی بر اینکــه او بخواهد دنبالــه ای بر »مصائب 

مسیح« را بسازد، رد کردند.
اسکورســیزی و همســرش هلن موریــس برای 
شرکت در کنفرانس »زیبایی شناسی جهانی تخیل 
کاتولیــک« در رم بودنــد و دیــدار کوتاهی هم با 
پاپ فرانســیس داشتند.آنتونیو اســپادارو سردبیر 
یک نشــریه مسیحی که از ســازمان دهندگان این 
کنفرانس بود، در وب ســایت آن گــزارش کرد که 
اسکورسیزی در فیلم هایش ارجاعات به مسیح را با 
حکایت های شخصی درآمیخته و اکنون درخواست 
پدر مقدس برای »بگذارید عیسی مسیح را ببینیم« 

او را به حرکت درآورده است.
اسکورســیزی در این کنفرانس از اشتیاق خود به 
»انجیل به روایت سنت متیو« اثر پیر پائولو پازولینی 
و نیز درباره دیگر آثارش ازجمله »آخرین وسوســه 
مســیح« در ســال ۱۹۸۸ و همچنین »سکوت« 
درباره آزار مسیحیان یسوعی در قرن هفدهم ژاپن 

صحبت کرد.
ســال ۲۰۱۶ اسکورســیزی این فیلم آخری را در 
رم نمایش داد و اولین ملاقات را با پاپ فرانســیس 
داشــت که خود به امید تبدیل شدن به مبلغی در 

ژاپن به یسوعیان پیوست.
این مراودات نشــانگر روابط بین واتیکان و شــاید 
تحسین شده ترین کارگردان کاتولیک جریان اصلی 
ســینما اســت که در کودکی دلش می خواســت 

کشیش شود.
ســال ۱۹۸۸ »آخرین وسوسه مســیح« بسیاری 
از کاتولیک های محافظــه کار را به دلیل به تصویر 
کشیدن عیسی )با بازی ویلم دافو( به عنوان مردی 
که بین خدا و لذت های زمینی ســرگردان اســت، 
خشمگین کرد و مسیحیان به این فیلم در منهتن 
اعتراض کردند. نمایش این فیلم در برخی کشورها 
ســال ها ممنوع بود و برخی از سینماها از نمایش 
فیلم خودداری کردند و کشورهای دیگر - ازجمله 
کشــور پاپ فرانســیس، آرژانتین - آن را سال ها 

ممنوع کرده بود.
اسکورسیزی که در کن تأکید کرد تمایلی ندارد در 
چارچوب امن و بی خطری بــه کار بپردازد، درباره 

حرفه اش در مراحل پایانی هم  صحبت کرده بود.

رویدادی که در اینفواسپیس مسکو برگزار می شود
حضور مرکز گسترش در بازار فیلم ورد 

کانتنت
همدلی|  مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی 
و پویانمایی، در بازار فیلم وردکانتنت مسکو حضور 
دارد. بــه نقــل از روابط عمومی مرکز گســترش 
ســینمای مســتند، تجربی و پویانمایی، دوشنبه 
۸ خرداد بازار فیلم وردکانتنت در اینفواســپیس 
مســکو آغاز بــه کار کرد. مرکز گســترش، بنیاد 
سینمایی فارابی، ســازمان سینمایی سوره )حوزه 
هنــری( از ایران در این بازار حضــور دارند. بازار 
فیلــم وردکانتنت محلی بــرای تمرکز خریداران، 
فروشــندگان و فعالان صنعت ســینما، در عرصه 

توزیع و پخش فیلم است.
علاوه بر ایران و روســیه، کشورهای استقلال یافته، 
هند، بلاروس، ترکیه، چیــن و کره جنوبی در این 
بازار حضــور دارند. پاویون ایران هــم در بازار ورد 
کانتنت برپا شده، بازار فیلم کانتنت مسکو از سال 

۲۰۰۸ آغاز به کار کرده است.
علاوه بر مؤسسات دولتی، پخش کنندگان و فعالان 
حــوزه توزیع و پخش فیلم ایرانی از شــرکت های 
خصوصی هم در حوزه ســینما، مستند و انیمیشن 
در ایــن بازار حضــور دارند. در این بــازار، حضور 
شــرکت های تولید و توزیع سریال به ویژه از ترکیه 

و کره جنوبی قابل توجه است.
بازار فیلم وردکانتنت چهارشنبه ۱۰ خرداد به کار 

خود پایان می دهد.

با همراهی تعدادی از نوازندگان
آلبوم »آبسترکتوم« علیرضا مشایخی 

منتشر شد 

همدلی|  »آبسترکتوم« عنوان یکی از تازه ترین آثار 
موسیقایی منتشرشــده با اجرای آثاری از علیرضا 
مشــایخی مدرس و آهنگساز پیشکسوت موسیقی 
کشورمان است که با همراهی تعدادی از نوازندگان 
ایرانی و خارجی در دسترس علاقه مندان موسیقی 
کلاســیک قرار گرفت.در این اثر موسیقایی که در 
قالب اجرای آثار فلوت و پیانو علیرضا مشــایخی از 
سال ۱۹۷۳ تا ســال ۲۰۲۰ است، کلاریز کشاورز 
نوازنــده فلوت و آلگا کلیانکینــا نوازنده پیانو گروه 
اجرایــی را تشــکیل می دهند.قطعــات این آلبوم 
تحت تأثیر مفهوم چند فرهنگی آهنگســاز شکل 
گرفته انــد. مفهوم چنــد فرهنگی در موســیقی 
توسط علیرضا مشــایخی در حدود سال ۱۹۷۰ با 
تصنیف آثاری مانند »شــور« و »شرق و غرب« که 
الهام گرفته از فضاهای موســیقی ایران و موسیقی 
کلاســیک غربی است، در سطح بین المللی معرفی 
شد.آهنگســاز برای پیاده ســازی این تفکر احتیاج 
به تئوری جدیدِ چندصدایی داشــت که مســتقل 
از قواعدِ چندصداییِ موســیقی کلاسیک بتواند در 
آثار موسیقیایی، برخوردی چندفرهنگی را ممکن 
کند. همین تفکر منجــر به ابداع »تئوری مکمل« 
علیرضا مشایخی شد. ضمن اینکه »تئوری مکمل« 
راه را برای خلق آثاری باز کرد که موســیقی مُدال، 
تنُال، آتنُال، تمِاتیک و آتمِاتیک را در برمی گیرند.

سونات شماره یک، اپوس ۴۷ )ساخته شده در سال 
۱۹۷۳(، سونات شماره دو اپوس ۱۵۸ )ساخته شده 
در سال ۲۰۰۲(، سونات شــماره سه، اپوس ۱۷۹ 
)ساخته شده در ســال ۲۰۰۷(، ابسترکتوم، اپوس 
۳۰۰ )ساخته شده در سال ۲۰۲۰( قطعاتی هستند 
که در این آلبوم گنجانده شده اند.تور کنسرت های 
پروژه »ابسترکوم« شهریورماه سال ۱۴۰۰ بود که 
با اجرای آثار علیرضا مشــایخی رهبر ارکســتر و 
آهنگساز شناخته شده موسیقی کشورمان در دوره 
ســیزدهم ورلد فلوتس فستیوال در آرژانتین پیش 

روی مخاطبان قرار گرفت.

با حضور رضا بابک و اکرم محمدی
 اجرای کمدی »بی صورت فلکی«

 آغاز شد
همدلی|  نمایش »بی صــورت فلکی« به کارگردانی 
مریم باقری شــامگاه روز دوشنبه هشــتم خرداد با 
حضور تعــدادی از هنرمندان عرصه تئاتر، ســینما 
و تلویزیون اجــرای خود را در تالار چهارســو تئاتر 
شــهر آغاز کرد.نمایش کمدی »بی صورت فلکی« به 
کارگردانی مریم باقری شــامگاه روز دوشنبه هشتم 
خرداد با حضور رضا بابک بازیگر پیشکســوت تئاتر، 
ســینما و تلویزیون، اکــرم محمدی بازیگــر تئاتر، 
تلویزیون و ســینما، ناهید مســلمی بازیگــر تئاتر، 
ســینما و تلویزیون، ناصر آویژه بازیگــر و کارگردان 
تئاتر، امیر مشــهدی عباس کارگردان تئاتر، مسعود 
رحیم پــور بازیگر تئاتر و ســید محمدجواد طاهری 
رئیس مجموعه تئاتر شــهر اجرای خود را در حضور 
تماشــاگران آغاز کرد.رضا بابک پیش از آغاز اجرای 
نمایش ضمن قدردانی از دست اندرکاران گروه اجرایی 
نمایش »بی صورت فلکی« گفت: بســیار خوشحالم 
که در اولین اجرای این نمایش شــاهد حضور پرشور 
شــما مخاطبان فهیم و شریف تئاتر در تالار چهارسو 
مجموعه تئاتر شهر هستم. این نشان دهنده قدرت و 
تأثیر هنر تئاتــر به عنوان یک ابزار قدرتمند فرهنگی 
است که می تواند چنین تماشاگران گران مایه ای را به 
این مجموعه بکشاند.او افزود: همه ما می دانیم تئاتر، 
هنری قدرتمند و تأثیرگذار است که همه کشورهای 
پیشرفته از این هنر بهترین استفاده را می کنند. ما همه 
باید به این نکته واقف باشــیم که تماشای تئاتر یکی 
از مهم ترین ملزوماتی اســت که می توانیم در جامعه 
امروزمان از آن بهره مند باشیم و این باعث خوشحالی 
است که اکنون شاهد به صحنه رفتن نمایشی هستم 
که یک گروه جوان ترکیب اصلی را تشکیل می دهند 
و امشــب می توانم شاهد هنرنمایی آن ها روی صحنه 
باشــم. در شرایطی که همه می دانیم به صحنه بردن 
یک اثر نمایشــی در آن با توجه به شرایط اقتصادی 
این روزها چقدر ســخت و دشوار است.اکرم محمدی 
نیز با تشکر از گروه اجرایی نمایش »بی صورت فلکی« 
بیان کرد: به اعتقاد من همه شما عزیزانی که به عنوان 
تماشاگر در تالار چهارسو حضور پیدا کردید، عضوی 
از خانواده شــریف تئاتر این ســرزمین هستید که با 
حضور صمیمــی و پرمهرتــان این چنین گرمابخش 
ســالن های تئاتری هستید و من حتم دارم گروه های 
اجرایی نیز با تمام وجود برای به صحنه رفتن آثارشان 
تلاش فراوانی انجــام می دهند.مریم باقری کارگردان 
نمایش »بی صورت فلکــی« هم توضیحاتی درباره به 
صحنه بردن این اثر نمایشــی در تالار چهارسو تئاتر 
شــهر ارائه داد و از حضــور پرتعــداد مخاطبان در 
اولیــن اجرای نمایش قدردانــی کرد.نمایش کمدی 
»بی صورت فلکی« به نویسندگی نیاز اسماعیل پور و 
کارگردانی مریم باقری هرروز غیر از شــنبه ها ساعت 
۲۰:۱۵ با مدت زمــان ۷۵ دقیقه و قیمت بلیت ۱۱۰ 
هزار تومان در تالار چهارسو مجموعه تئاتر شهر روی 

صحنه می رود.

همدلی|  مرضیه برومند، نخستین نشست رسانه ای 
خود را در مقام مدیرعامل خانه ســینما با همراهی 
محمدمهدی عسگرپور؛ رئیس هیئت مدیره در حالی 
برگزار کرد که درباره بودجه خانه ســینما، اظهارات 
اخیر رئیس ســازمان سینمایی و برخی مسائل روز 
سینما صحبت شد.حدود ســه ماه پس از انتخاب 
مدیرعامــل جدید خانــه ســینما،) ۹ خردادماه( 
مرضیه برومند به همراه محمدمهدی عســگرپور؛ 
رئیس هیئت مدیره خانه ســینما در نشســتی در 
سالن ســیف الله داد خانه سینما مقابل خبرنگاران 
حاضر شدند.برومند پیش از شروع رسمی نشست، 
خوش وبش گرمی با خبرنگاران داشت و تأکید کرد 
که نسبت به سختی کار این گروه آگاه است.بعدازآنکه 
به خاطر انتشار چند عکس حاشیه هایی برای او ایجاد 
شد، برومند در بدو ورود به سالن، با شوخی و مزاح 
گفت: هیچ کس را در آغوش نمی گیرم ولی با خانم ها 
که می توانم معانقه کنم. او بعد هم خواهرزاده اش را 
در مقابل دوربین عکاسان در آغوش گرفت. برومند در 
ابتدای نشست بیان کرد: من از همان اسفندماه که به 
خانه سینما آمدم هیجان زده بودم که با اصحاب رسانه 
ملاقات کنم. کمی هم عجله داشتم و تاریخ هایی را 
اواسط فروردین تعیین کردم، ولی متوجه شدم هنوز 
نسبت به مناسبات و مشکلات درونی و بیرونی خانه 
ســینما تسلط کافی ندارم و شب و روز وقت خود را 
گذاشتم تا با کارکنان و صنوف و حتی ساختمان های 
خانه سینما آشنا شوم.او با اشاره به اینکه با ۲۷ صنف 
جلســه داشته و از صنف عکاسان که جلسه  آن لغو 
شــد عذرخواهی کرد و از اینکه در ۳۰ سالگی خانه 
ســینما در این نشست حاضر شده ابراز خوشحالی 
کرد.برومند یادآور شد در طی این سال ها اتفاق های 
زیادی افتاده و خانه سینما فراز و نشیب هایی داشته 
اســت ، در دوره هایی حتی برخی دوستان نه چندان 
دوست خانه سینما، کمر به نابودی آن بستند ولی 
با حمایت اعضایش اتفاقی نیفتاد.برومند با اشاره به 
آسیب های ناشی از شیوع کرونا اضافه کرد که فعالیت 
پلتفرم ها و اســتقبال مردم، این آسیب به سینما را 
کم کرد و حالا اوضاع کمی بهتر شــده است. البته 
با بیشتر شدن فیلم های کمدی، متأسفانه فیلم های 
قصه گوی واقعی را کم کرد. بااین حال باید تلاش کرد 
که چرخه تولید به حرکت درآید و باید به فیلم سازان 
اعتماد کرد و درعین حال سختگیری ها در این بخش 
کم شود. باید سینما یک برنامه  توسعه داشته باشد 
و حمایت دولتی نیز حق ماست.او در ادامه وضعیت 
خانه ســینما را از نگاه خود تشریح کرد.مشکلات 
ساختاری، تشکیلاتی و اداری، بیکاری و عدم امنیت 
شغلی، عدم ارتباط و انسجام انجمن های خانه سینما 
با یکدیگر، مشکلات مالی، بلاتکلیفی و ناتمام ماندن 
برنامه های مهم خانه سینما، درگیر شدن خانه سینما 
با مسائل و مشکلات روزمره و غفلت از امور زیربنایی 
ازجمله مواردی بودنــد که برومند آن ها را به عنوان 
ضعف های این نهاد صنفی از نگاه خود عنوان کرد.

او گفت: زمانی فضای خیلی صمیمانه ای در این خانه 
وجود داشت ولی در این مدت من مشغول رسیدگی 
به درخواست های مالی، وام و نیز حجم بزرگی از نامه 
برای سفارت ها و ویزا بودم. به جز این ها مشکلات مالی 
بسیار جدی است و من به خاطر این وضعیت مدتی 
است شب ها قرص آرام بخش می خورم، واقعیت این 
است که ما شاه نشینان هنوز نتوانستیم حقوق ماه 
گذشته کارکنان خود را بدهیم. بودجه ای که سازمان 
سینمایی می دهد بسیار اندک است؛ بودجه ای که 
سهم ما و سهم فرهنگ است.  بودجه ما مستقیم برای 
هزینه های جاری صرف می شود. من مرضیه برومند 
یزدی هستم ولی اصلاً خسیس نیستم ولی در این 
مدت مدام همه چیز را بررســی می کنم که چطور 
خرج می شود.  بودجه ما نصف شــده و با این تورم 
به یک چهارم رســیده و با این کارها اصلاً نمی توان 
برنامه های کلان را پیش برد.برومند ادامه  داد: ما ۷۰۰ 

میلیون تومان بدهی به بیمه تأمین اجتماعی داریم و 
کل امور در این بخش به این صورت پیش رفت که 
من به جایی رسیدم که گفتم می خواهم استعفا دهم، 
چون آمده ام که کارهای بزرگ کنم. گاهی چیزهایی 
می نویسند که به قول آقای قالیباف دل آدم به درد 
می آید و دل من هم به درد می آید. مگر به ما عیدی 
دادند که می نویسید چرا به ما عیدی ندادید؟! عیدی 
را به قول آقای احمدی نژاد لولو برد!برومند گفت : ما 
با ســازمان سینمایی که دوست هم هستیم، بر سر 
ماهیت خانه سینما اختلاف داریم. آن ها می خواهند 
ما یک موسسه فرهنگی باشیم ولی ما صنف هستیم. 
ما نمی خواهیم باهم اصطکاک داشته باشیم و روبروی 
هم باشــیم. آن ها بخش دولتی سینما هستند و ما 
بخش خصوصی. پس برخی قوانین در آن بخش باید 
تغییر کند.  در ادامه  محمدمهدی عسگرپور؛ رئیس 
هیئت مدیره خانه سینما در سخنانی بیان کرد: وقتی 
ماجراهای اجتماعی، سیاســی مهرماه شروع شد، 
برخی برنامه های تدارک دیده شــده را تغییر داد و 
ما درگیر مسائل اجتماعی همکاران خود شدیم. در 
بسیاری از نقاط دنیا، سینما به عنوان مدیومی است 
که تفکیک مســائل صنفی و اجتماعی و سیاسی 
ممکن نیســت .او با اشــاره به اینکــه در هر دولت 
یک چیزهایی از صنف گرفته شده است، گفت: ما از 
مجموعه ای که طبق قانون می توانست طلبکارانه حق 
خود را بگیرد به جایی تبدیل شده ایم که باید دست 
دراز کنیم و دراین بین برخی همکاران تاریخچه ای را 
که بر اینجا گذشته فراموش می کنند. آنچه می گویم 
هم متعلق به این دولت نیست. در این رابطه پیشنهاد 
مشخص ما این است که ما را به همان وضعیت قبل 

برگردانند. 
 باید اساسنامه خانه سینما بروز شود

رئیس هیئت مدیره خانه سینما بیان کرد: ما در حوزه 
تولید و نمایش وارد یک شرایط جدید شده ایم. این 
موضوع در دنیا از چند سال قبل شروع شده و الآن 
هم تأکید می کنم که عرصه جدیدی در راه اســت. 
خانه ســینما باید از موقعیت قدیمــی خود خارج 
شــود چون شــکل صوت و تصویر و ارائه در حال 
تغییر اســت. اگر خانه ســینما به این مسئله مهم 
توجه نکند به سمت اضمحلال می رود مثل برخی 
اصناف که می بینید، دوسوم آن دیگر فعالیتی ندارند. 
او همچنین گفت: اساسنامه خانه سینما »اسمش را 
نبر« ) نام شخصیتی در یکی از آثار برومند( شده و تا 
اسم آن می آید، برخی فکر می کنند یک چیز مخملی 
کودتا طور است ، درصورتی که باید اساسنامه خانه 
ســینما به روز شود. سر این موضوع با دولت قبلی و 
فعلی هم شرایطی وجود داشته و انگار نوعی توهم 

توطئه پیش می آید.
 می خواهیم خانه سینما را از بی صدایی خارج 

کنیم
در بخشی دیگر برومند تأکید کرد که قصد دارد خانه 
سینما را از بی صدایی خارج کند و در بخش سایت و 
فضای مجازی و گفتگو با اهالی رسانه فعال تر باشد. 

او با تأکید بر اینکه بودجه ای که از سازمان سینمایی 

می گیرند حق خانه سینما است، تلاش برای استقلال 
مالی، ایجاد سازمان نظام سینمایی که پیش تر محمد 
خزاعی هم اشاره ای به آن داشت، اجرای برنامه های 
موردنظر هیئت مدیره، ایجاد مدیریت رسانه، فعال 
کردن آکادمی فنون و هنرهای سینمایی، راه اندازی 
بانک اطلاعات جامع ســینمای ایران، تلاش برای 
تدوین آیین نامه حمایــت از حقوق کودکان بازیگر 
و نظارت بر حســن اجرای آن، بهینه سازی ضوابط 
شــوراهای داوری و صیانت، گســترش ارتباطات 
بین المللی و تولیدات مشــترک را ازجمله مواردی 
عنوان کرد که جزو برنامه هــای خود تعیین کرده 
است. برومند خاطرنشان کرد که در بخش بازیگران 
کودک، ۲۰ سال است که به دنبال انجام آن است. 

 موضع خانه سینما به اظهارات اخیر محمد 
خزاعی

برومند در ادامه  در پاســخ به سؤالی درباره اظهارات 
محمد خزاعی درباره قطع ارتباط با سینماگرانی که 
در فیلم هــای بدون مجوز کار می کنند، و همکاری 
خانه ســینما گفت: من خیلی تعجب کردم و فکر 
می کنم آقای خزاعی نمی خواسته این را بگوید که 
احتمالاً زبانش این طــور چرخیده و این صحبت را 
مطرح کرده اســت. خانه سینما چنین موضعی را 
قبول ندارد. اگر مناسبات درست و منطقی میان خانه 
سینما و ســازمان سینمایی در مورد فیلم هایی که 
پروانه نمی گیرند، شکل بگیرد، پیگیری می کنیم که 
چرا پروانه نمی گیرند؟ چرا پروانه ساخت نمی گیرند 
که مجبور می شوند بدون پروانه  فیلم بسازند؟ چرا 
وقتی ساخته می شوند پروانه نمایش نمی گیرند؟ چرا 
فیلم های دارای پروانه ســاخت و نمایش، سلیقه ای 
و بدون هیچ ضابطه ای مشــکل پیدا می کنند؟ باید 
سازمان سینمایی راهکاری پیدا کند که شأن مجوزی 
که می دهد توسط مسئولان مختلف حفظ شود. اگر 
زمینه ای برای تفاهم وجود دارد، می توانیم کارگروهی 
تشــکیل دهیم و در آنجا میانه را بگیریم تا فیلم ها 
حتی الامکان پروانه داشته باشند به شرطی که ارزش 
پروانه به ما ثابت شود. همین چند وقت مستندسازی 
فیلمی ساخته با پروانه که تلویزیون هم پخش کرده 
ولی الآن دچار مشکلات زیادی شده که باز نمی کنم.

 واکنش به حواشی ماجراهای جنبش می تو
برومند در پاسخ به سؤالی دیگر درباره موضع خودش 
نسبت به آنچه درباره جنبش می تو پیش آمد اظهار 
کرد: این نوع مســائل ناشی می شود از چیزهایی که 
همواره بین صاحبان قدرت و شــهرت با زیردستان 
آن ها به وجود می آید. من با طرح رسانه ای ناگهانی آن 
مخالفم و معتقدم خانه سینما باید حریم امنی باشد که 
این مسائل را پیگیری کند. با هتک حرمت هیچ کس 
بدون مقدمه موافقت ندارم. در این نوع موارد شخصاً تا 
وقتی جرمی ثابت نشده آبروی کسی را نمی برم ولی 
اگر جرم ثابت شد تمام قد پای آن می ایستم. راهکار 

خانه سینما هم شورای صیانت بوده است. 
 جنگجو هستم اما اهل بر هم زدن نه!

او درباره اینکــه آیا روحیه »جنگجوی« خود را که 
پیش تر بســیاری از همکارانش یا اهالی رسانه با آن 

آشــنایی دارند در این سمت جدید دنبال می کند؟ 
بیان کرد: من جنگجو هســتم ولی اهل به هم زدن 
نیســتم. از ابتدا دعوا نمی کنم و اگر لازم باشــد در 
انتها دعوا می کنم. البته اوضاع به آن بدی نیســت 
ولی روحیه جنگجویی من دلیل نمی شــود که از 
الآن بجنگم. باید روند به تعامل رســیدن و نه کوتاه 
آمــدن را در پیش بگیریم که این موضوع برای من 
در رسیدن خانه ســینما به اهدافش مهم است. ما 
تعدادی ســینماگر مشــکل دار و در آستانه زندان 
رفتن هم داریم که پیگیری می کنیم ولی شــکاف 
میان سینماگران را دوســت ندارم. من به دوستان 
در سازمان سینمایی هم گفتم که شما وظیفه دارید 
مسئولان بالادستی خود را ارشاد کنید چون آن ها 

تصور درستی از ما ندارند. 
 فیلم های ایرانی پاستوریزه اند

در ادامه عســگرپور در پاســخ به ســؤالی درباره 
وضعیــت برخی ســینماگران و فیلم هــا گفت: از 
وقتی هیئت مدیره فعلی مستقر شد پیگیر انتخاب 
مدیرعامل بودیم که به خاطر ماجراهایی به تعویق 
افتاد.  مفهوم خانه ســینما در بعضــی موارد گاهی 
سخت مطرح می شود و بعضی رفتارها و صحبت ها 
اتفاقاً در میان خود اعضا اســت که پیگیری بعضی 
مسائل را وظیفه خانه سینما نمی دانند. گروهی فقط 
دادن بن را وظیفه خانه می دانند. ما زیست بومی به 
اســم سینما داریم که در هر بخشی ممکن است از 
آن تعبیرهای سیاسی برداشت شود.مثلاً در شورای 
پروانه ســاخت ما دو نماینده داریم و این یک نقش 
جدی است. البته طبق آیین نامه ما باید دو نفر از پنج 
نفر باشیم ولی الآن دو نفر از حداقل هفت نفر هستیم. 
دراین بین گاهی اوقات برای رسیدن به نتیجه و کار 
کردن همکارانمان، لازم است حضور داشته باشیم و 
گاهی هم لازم است حضور نداشته باشیم. امیدوارم با 
گفت وگو این موضوع را پیگیری کنیم که همکاران ما 
کار کنند یعنی هر فیلم سازی که در حوزه سیاسی یا 
اجتماعی یا کمدی می خواهد کار کند، بتواند فعالیت 
کند.او افزود: نمی دانم چرا نسبت به سینمای سیاسی 
ترس وجود دارد. دوستان در جشنواره های خارجی 
شــرکت کردند و نمی دانم چــرا ازآنچه می بینید، 
نمی گویند. فیلم های ایرانی که این قدر سیاه و تلخ 
عنوان می شوند، در جشنواره های خارجی در مقابل 
برخی فیلم ها از کشــورهایی مثل آرژانتین، پاک و 
پاستوریزه هستند. در همین سینمای دفاع مقدس 
که دیشب جلسه ای برای آن برگزار و حرف هایی در 
آن زده شد که سبب نگرانی است، حتی سؤال است 
که چرا از برخی سوژه ها در حوزه دفاع مقدس فیلم 
ســاخته نمی شود و به این وضعیت درآمده ؟ چرا از 
عملیات کربلای چهار و فریب آقای محسن رضایی 
فیلم ساخته نشده؟ ازنظر من سینمای دفاع مقدس 
را دولت های مختلف از بین بردند وگرنه تماشاگر و 
فیلم ســاز علاقه مند آن وجود داشته و دارد.او اضافه 
کرد کــه کمیته حقوقی که برای رفع مشــکلات 
برخی هنرمندان تشکیل شده بود، هنوز هم فعالیت 
دارد و در حال پیگیری بعضی امور است.برومند در 
بخش پایانی این نشست در مورد ارتباط با سازمان 
سینمایی گفت: ســینمای اجتماعی ما در حال از 
بین رفتن اســت و من پای این هستم که شخصاً 
دنبال تمام فیلم نامه های اجتماعی که پروانه ساخت 
نگرفته، بروم. او تأکید کرد: من ســازش کار نیستم 
چون منافعی در سازش ندارم. و یکی از دلایلی که 
گفتم چه انتخاب خوبی، همین بود که من در این 
سینما هیچ جایی منفعتی ندارم.پای حرمت، کیفیت 
و اعتلای سینما می ایستم. البته من همه چیز را از 
چشم سازمان سینمایی نمی بینم و برخی نگاه ها که 
فیلم هایی با داستان های تلخ می سازند، به همکاران 
ما هم برمی گردد. در این نشســت کیوان کثیریان 
که به تازگی مدیر رسانه ای خانه سینما شده است، 

برومند و عسگرپور را همراهی می کرد.

مرضیه برومند؛ مدیرعامل خانه سینما در اولین نشست رسانه ای رسمی در این مقام: 

حر ف های رئیس سازمان سینمایی موضع ما نیست
رویداددریچه

همدلی| فیض شریفی می گوید: ایرانیان عادت دارند شعر را به عنوان 
رسانه گویا استفاده کنند و از آن تأثیر بپذیرند هرچند با آمدن رادیو 
و تلویزیون رنگ و روی آن کمتر شــده است.این شاعر و منتقد ادبی 
درباره کارکرد رســانه ای شعر بیان کرد: از زمان رودکی که به عنوان 
پدر شعر کهن شناخته می شود، شعر رسانه بوده و معمولا از شاعران 
به عنوان رسانه های گروهی استفاده می کردند؛ معروف است شیروان 
شــاه، خاقانی را به این دلیل که قصد سفر به شهر دیگری داشته، از 
ترس این که دیگر برنگردد، مدتی زندانــی کرده بود. یا عنصری در 
دربار محمود چنان ثروتی جمع کرد که زبانزد شــاعران بعدی شد 
و می گفتند دیگ دانی از طلا داشــته اســت. در آن زمان از شاعران 
مانند رادیو و تلویزیون اســتفاده می کردند.او افــزود: از طرف دیگر 
شاعران با استفاده از کلمات سایه دار زبان فارسی و کلماتی که ایهام 
درونی دارند، از رســانه شعر برای بیان واقعیت ها استفاده می کردند؛ 
بنابراین این سنت همیشــه در ادبیات ما برقرار بوده که شعر رسانه 
باشد؛ فردوســی هم به خاطر این که بتواند فرهنگ پیش از اسلام را 
به نحوی زنده کند، از رسانه شعر استفاده کرده است. او متوجه بوده 
می تواند با شعر این فرهنگ را به تمام جهان منتقل کند. همان طور 
که هومر این کار را کرده است. مصر مانند ایران سنت و تمدن دیرپایی 
دارد؛ اما در مصر یک فردوســی نداریم که این ســنت را احیا کرده 
باشد. شعرهای شاهنامه را در قهوه خانه ها و شعرهای مولانا و حافظ و 
سعدی را در میخانه ها می خواندند و با استفاده از رسانه شعر، فرهنگ 
خود را گسترش می دادند.شریفی با بیان این که در عصر مشروطه نیز 
شعر به مثابه رسانه بوده است، گفت: نسیم شمال با زبان مردم شعر 
می گفت. یحیی آرین پور در کتاب »از صبا تا نیما« آورده اســت که 
شعر نسیم شمال آن قدر که تأثیرگذار بود می توان گفت مانند اسلحه 
ستارخان و باقرخان بوده است. در آن زمان رادیو و تلویزیون که نبود، 
مردم صف می ایســتادند تا شعر نسیم شمال را بخرند. چرا شاعران 
دوران مشروطه منزوی یا ترور شدند؟ چون رسانه ای قوی داشتند. چرا 
میرزاده عشقی ترور شد؟ چون رسانه قوی داشت و با شعرش مردم 
را تحریک کرده بود که به سوی رضاشاه پاره آجر پرت کنند. یا نسیم 

شمال چه وضعیتی پیدا کرد؟ بعد از این که تب وتاب انقلاب خوابید، 
ایشان را به عنوان فرد دیوانه در تیمارستان بستری کردند و بعد هم در 
ابن بابویه دفن شد. یا عارف که رسانه موسیقی را بر رسانه شعر علاوه 
کرده بود، هنوز صدای رسانه اش با تصنیف »از خون جوانان وطن لاله 
دمیده« به گوش ما آشنا است. نیما و شاگردانش هم همین وضعیت 
را داشتند.این منتقد ادبی در ادامه، بیان کرد: البته از زمانی که رادیو و 
تلویزیون و تئاتر آمد، رنگ و روی شعر کم رنگ شد و کمی از تأثیراتش 
کاسته شد. اما در همان رسانه ها از شعر استفاده می شود. یا رمان هایی 
که مردم از آن اســتقبال می کنند، پر از شــعر اســت؛ مثلاً کتاب 
»اولیس« جویس پر از شعر است یا »شهر موسیقیدان های سپید« 
بختیار علی، نویسنده کرد ساکن آلمان پر از شعر است، »افسانه های 
تبای« ســوفوکلس را بخوانید عمدتاً شعر است. با وجود رسانه های 
مختلف شعر همچنان نیروی حاکم است و بر قالب های دیگر چون 
رمان و تئاتر و فیلم نامه و سریال حکومت می کند. در سریال ها با شعر 
حرف هایشان را می زنند؛ زیرا ملت ایران عادت دارند از شعر به عنوان 
یک رســانه گویا استفاده کنند و حرف خود را با آن بزنند، تأثیرگذار 
هم هست.او خاطرنشان کرد: شعر هم وسیله بوده و هم هدف؛ شعر 
وسیله ای بوده که با آن حتی علوم ریاضی را به نظم بیان می کردند، 
حماســه، مسائل تعلیمی و نمایشی را هم همین طور. شاعران حتی 
مسائل سیاسی را هم با شعر بیان می کردند که در هیچ جای جهان 
ســابقه ندارد؛ مثلاً در سال ۱۳۵۷، مردم در تهران می گفتند »توپ، 
تانک، مسلسل دیگر اثر ندارد/ حتی اگر شب و روز بر ما گلوله بارد« و یا 
»در بهار آزادی جای شهدا خالی« این ها وزن دارد، ریتم دارد. شاعری 
که این ها را گفته، مشخص است شاعر بزرگی بوده است. در ذات مردم 
ایران، این رسانه یعنی شعر نهادینه شده است. او درباره انتشار شعر 
در صفحات شخصی شاعران و این که گاه مردم نیازی به خرید کتاب 

شــعر نمی بینند، با تأکید بر این که فضای مجازی باعث شده رسانه 
کتاب، مقداری در محاق قرار بگیرد، اظهار کرد: چند روز پیش یکی 
از شــاعران می گفت ۳۰۰ هزار فالوئر دارم، با این حساب تیراژ کتابم 
باید ۳۰۰ هزار تا باشد نه ۳۰۰ تا. اگر ۳۰۰ هزار فالوئر کتاب بخرند، 
من ثروتمندترین فرد روی زمین می شوم. این فالوئر جدی نیست. باید 
این موضوع را بررسی کنیم که آیا شعر خوب می گوییم؟ آیا شاعرانی 
مثل شاملو و فروغ و اخوان و نصرت رحمانی و سهراب سپهری داریم 
که زبانشــان با زبان مردم یکسان باشد؟ آیا شاعران کلامی استفاده 
می کنند که به عنوان رسانه، مردم با آن ارتباط برقرار کنند؟ قطعاً نه. 
یکی از مشکلات عمده ما این مسئله است. در دنیا شاعرانی داریم که با 
وجود رسانه های مختلف، کتاب هایشان در تیراژ بالایی فروش می رود. 
اما در ایران شاید به دلایل اقتصادی و این که مردم دل ودماغ ندارند، از 
شعر کمتر به عنوان رسانه استفاده می کنند.فیض شریفی با بیان این که 
به عنوان شاعر، شعرهای جدی اش را در اینستاگرام نمی گذارد، گفت: 
زمانی که این شعرها در اختیار دیگران قرار گرفت، فردای روز خودمان 
را متهم می کنند که شعر را از فلانی برداشتی و این کار سرقت است. 
شاعران حرفه ای معمولاً این کار را نمی کنند که شعرشان را در فضای 
مجازی منتشر کنند. اما این موضوع در تیراژ کتاب تأثیر گذاشته است. 
برخی از شاعران هم معتقدند شعر در این فضا جا می افتد و زمانی که 
کتاب منتشر کنیم، پرفروش می شود، این اتفاق کمتر می افتد.او در 
پایان گفت: مردم ما شفاهی شده اند و بیش از این که چیزهای مکتوب 
بخوانند، دوست دارند در راهی که می روند چهارتا ترانه و شعر گوش 
بدهند تا این که وجهی را برای کتاب خرج کنند. خیلی از شــاعران 
ما هم بنا به دلایل مختلف کتاب شــعر به نشر نمی دهند، سیدعلی 
صالحی که شــاعر پرتیراژی است، کتاب برای چاپ نمی دهد. البته 

ناشران هم دیگر از شعر استقبال نمی کنند و این باعث تأسف است.

فیض شریفی؛ شاعر و منتقد ادبی:

شعر، رسانه ای است که مردم ایران به آن عادت دارند


